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Editorial

Milí Havlíčkobrodští,
léto je v plném proudu a my vám přinášíme v srpnovém 
čísle spoustu zajímavých informací, novinek a tipů, jak si ho 
u nás ve městě užít naplno. Jednou z novinek pro letošní léto 
v našem městě jsou šlapadla na rybníce Hastrman. Jsem 
moc rád, že je každý den využije kolem 50 zájemců, ať už 
z řad našich obyvatel nebo turistů. Věřím, že podobné obliby 
se dočká i cyklostezka Horní Papšíkov–Veselice–Klanečná, 
která je aktuálně v přípravě a o které vás rovněž informujeme.

Letní prázdniny jsou také skvělou příležitostí pro velké 
opravy a rekonstrukce. V případě aktuálních oprav dopravní infrastruktury jsme 
si vědomi, že je situace nejen pro naše obyvatele, ale i pro všechny, kdo Brodem 
projíždí, nepříjemná. Je nutné zmínit, že některé silnice a cesty opravuje přímo 
město, jiné Kraj Vysočina a některé ŘSD. Opravy se snažíme plánovat tak, aby 
minimalizovaly dopravní komplikace, avšak často narážíme na procesní záležitosti ve 
veřejných soutěžích, které nám neumožňují ideální koordinaci termínů.

O letních prázdninách se hodně buduje také ve školách a právě těmto 
investičním akcím jsme v srpnovém čísle Havlíčkobrodských listů věnovali největší 
prostor. V prvé řadě pokračují stavební úpravy v ZŠ V Sadech, kde se budují nové 
prostory v půdní vestavbě, zatímco na ZŠ Konečná roste nový pavilon. Ale to 
není všechno, protože nezapomínáme ani na menší opravy. Revitalizuje se hřiště 
u ZŠ Štáflova a řeší se také problémy s vodovodním potrubím na ZŠ Wolkerova. 

Věřím, že nová struktura Havlíčkobrodských listů se vám líbí a oceníte detailnější 
informace jak u hlavního tématu daného čísla, tak i aktuality a kulturní přehledy. 
Proto bych vás na závěr rád pozval na akce, které nás na konci léta čekají, ať už jsou 
to Dny Klempíře nebo populární Letní žurnalistická škola Karla Havlíčka Borovského, 
která slibuje mnoho zajímavých workshopů a besed.

Věřím, že si v našem srpnovém vydání každý najde něco pro sebe a že vám naše 
noviny přinesou nejen informace, ale i inspiraci a radost z toho, co se děje v našem 
krásném městě. Doufám, že si u nás užijete léto naplno! 

 
Zbyněk Stejskal, starosta města Havlíčkův Brod
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Ocenění za přínos pro  
havlíčkobrodské životní prostředí 
získal Tomáš Holenda
Spolupráce na vydání knihy epigramů 
Karla Havlíčka Borovského, práce 
v Přírodovědném centru ZŠ Nuselská 
nebo pořádání koncertů – všechny tyto 
počiny, a řada dalších, se snoubí v osobě 
Tomáše Holendy. Právě široké spektrum 
jeho činností mu vyneslo na koni školního 
roku udělení ocenění za významný přínos 
v oblasti životního prostředí za rok 2023. 
Tomáš Holenda se nejen v uplynulém 
roce, ale dlouhodobě podílí na formování 
životního prostředí v našem městě v řadě 
oblastí. Významně se věnuje například 
vzdělávání, kde v již zmiňovaném 
Přírodovědném centru a planetáriu při ZŠ 
Nuselská organizuje pozorování s výkladem. 
Angažuje se ale také v péči o zeleň, 
což dokládá fakt, že je zakladatelem 
Okrašlovacího spolku Budoucnost. 

Dalším okruhem zájmu prvního 
porevolučního starosty Havlíčkova Brodu 
je kultura. Organizuje například besedy 
a koncerty v poetickém podkroví Kavárny 
U notáře, zapojuje se do Podzimního 
knižního veletrhu a podílel se i na vydání 
knihy epigramů. 

Nový Hospic Mezi stromy 
se v srpnu začal připravovat  
na otevření
Lůžkový hospic v Havlíčkově Brodě se 
chystá zahájit provoz. Zatím jde jen 
o zkušební fungování, během něj je cílem 
připravit se perfektně na nadcházející 
nelehké úkoly. V první řadě se samozřejmě 
chystá personál, který bude v jediném 
zařízení svého druhu v našem kraji pečovat 
o pacienty v závěru jejich života: „Aktuálně 
vybíráme nové zaměstnance. Kolegové 
jsou v červenci a srpnu v zácviku. Jezdí 
například na stáže do jiných hospiců 

v České republice,“ potvrzuje ředitelka 
zařízení Ludmila Novotná. Kromě toho 
od srpna začalo také přebírání stavby 
a systémové zaškolení tak, aby fungoval co 
nejlépe nejen personál, ale také budova. 
Dokončena byla i přilehlá zahrada.  
„V tuto chvíli se nám již ozývají rodiny 
nevyléčitelně nemocných lidí, ale první 
pacienty budeme přijímat až od listopadu. 
Na konci prázdnin však už najdou zájemci 
na našich stránkách online žádost,“ 
přibližuje další krok zahájení provozu 
Ludmila Novotná. 

Lůžkový hospic bude poskytovat 
speciální paliativní péči pacientům 
v závěru života. Hospic zahrnuje komplexní 
multidisciplinární péči, která nabízí 
například i spirituální pomoc. Kromě 
zajištění pacientů nabízí také služby 
a podporu rodině pacienta, a to i v období 
po jeho úmrtí. 

Popíjení alkoholu na veřejnosti 
je zakázáno v další části města
Letní dny přímo vybízí k pobytu venku, 
který si mnoho lidí rádo zpestří i popíjením 
alkoholických nápojů. Ovšem pozor, 
v našem městě je od konce června nová 
zóna, kde se takové osvěžení může vymstít. 
Jedná se konkrétně o areál Plovárenské, 
kde platí od 27. června rozšířená vyhláška 
o zákazu požívání alkoholických nápojů 
na veřejném prostranství. „Od občanů 
jsme měli řadu stížností, že se zde shlukují 
osoby konzumující alkohol,“ potvrzují slova 
starosty Zbyňka Stejskala. Strážníci se 
chystají na pravidelnou kontrolu dodržování 
vyhlášky a v případě jejího porušení mohou 
uložit pokutu. Jen připomeňme, že dalšími 
lokalitami, kde bylo popíjení zakázáno, 
je centrum města zahrnující Havlíčkovo 
náměstí, Smetanovo náměstí, Rubešovo 
náměstí a přilehlý park Budoucnost. 
Alkohol se nesmí veřejně popíjet ani 

v okolí vlakového nádraží a autobusového 
terminálu. Čtvrtou vytýčenou lokalitou je 
pak areál nemocnice. 

Havlíčkův Brod se dočká nového 
plaveckého bazénu 
Na konci června uzavřelo město 
Havlíčkův Brod příkazní smlouvu se 
společností CBArchitektura na organizaci 
architektonické soutěže na výstavbu 
nového plaveckého bazénu. Jde o první krok 
v přípravě jedné z největších investičních 
akcí v historii našeho města. Soutěž bude 
vyhlášena do konce tohoto roku a vítěz 
bude známý do 5 měsíců od vyhlášení. 
Nejpozději do začátku léta 2025 bychom 
tedy měli znát i zhotovitele projektu. 

Nový plavecký bazén by měl vyrůst 
v areálu letního koupaliště. Areál tak 
poskytne všem plavcům potřebné zázemí 
jak pro venkovní, tak vnitřní trénink. Stavba 
navíc bude koncipovaná jako energeticky 
úsporná a efektivní. Osazena bude také  
fotovoltaickými panely. Původní budova 
bazénu je již zastaralá a částečně 
i zdegradovaná vlhkostí. Projekt výstavby 
nového krytého bazénu je zatím ve svých 
začátcích a jeho dokončení se počítá 
v řádech let. Do té doby bude sloužit 
stávající bazén, jehož technický stav je 
průběžně pečlivě monitorován. 

Pokračují práce na dalším úseku 
cyklotrasy z Klanečné do Veselice
Na konci června byly zahájeny práce na 
dalším úseku cyklotrasy, která v budoucnu 
propojí Havlíčkův Brod, Papšíkov 
a Klanečnou. Jak už jsme Vás informovali 
v jarních vydáních Havlíčkobrodských 
listů, dokončena byla první etapa vedoucí 
z Klanečné směrem na Veselici, kde byl 
položen makadamový povrch. Od 24. června 
pak byly zahájeny výkopové práce na 
úseku vedoucím do přilehlého údolí a dále 

Tomáš Holenda Hospic Mezi stromy Nový plavecký bazén
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do Veselice. Kromě odkopání zeminy je 
zde nutné provést také prořezání zeleně 
a drobné terénní úpravy. V rámci prací bude 
zachován stávající můstek přes potok. 
Propojení Klanečné a Veselice by mělo 
být dokončeno ještě tento rok. Zakázka 
dosáhne téměř 4,5 mil. Kč. V příštím roce 
pak bude vybudována navazující stezka pro 
pěší a cyklisty mezi Horním Papšíkovem 
a Perknovem, čímž dojde nejen k propojení 
sousedících místních částí města, ale 
také propojení s cyklostezkou vedoucí 
z Okrouhlice do Klanečné. 

Aby byla zajištěná i strategická 
návaznost vybudovaných cyklotras 
a cyklostezek, tak město rovněž investuje 
do Generelu cyklistické dopravy (dále 
jen GCD). „Největší prioritou pro nás je, 
aby byla cyklistická doprava ve městě 
bezpečná a pohodlná. Město proto pracuje 
na postupném spojování jednotlivých 
cyklostezek, které byly často budovány 
izolovaně, protože na jejich části byly 
využívány dotační prostředky. Cílem je ale 
vytvořit propojenou síť cyklistických tras. 
To je také důvod, proč město investovalo 
do GCD. Ten by nám měl mimo jiné 
posloužit i jako podklad pro komunikaci 
s příslušnými orgány, zejména pak s Policií 
ČR stran bezpečnosti,“ uvedl starosta města 
Havlíčkův Brod, Zbyněk Stejskal. Město má 
aktuálně k dispozici téměř 15 let starý GCD, 
který ale nezohledňuje stávající dopravní 
situaci ve městě. Nový GCD z něj nicméně 
bude vycházet a zohlední rovněž výsledky 
anketního šetření „Po Brodě na kole“, které 
v minulých dvou letech sbíralo podněty 
od cyklistické veřejnosti a poskytlo cenné 
informace o problémech cyklodopravy 
ve městě.

Havlíčkův Brod rozjíždí léto plné 
kultury: koncerty, letní kino, 
prohlídky Staré radnice a další akce 
nyní pod hlavičkou MDKO
Město Havlíčkův Brod oznámilo začátkem 
roku významnou reorganizaci v oblasti 
kultury a cestovního ruchu. Veškeré kulturní 
aktivity a podpora turistických služeb 

nově spadají pod samostatnou společnost 
Městské divadlo a kino Ostrov s.r.o. (MDKO), 
jejímž jednatelem je Tomáš Hermann. 

Letními nedělními koncerty na 
Havlíčkově náměstí MDKO navazuje 
na dlouholetou tradici a i v letošním 
roce organizuje tato pravidelná hudební 
setkání na Havlíčkově náměstí. V průběhu 
prázdnin pořádá MDKO již pátým rokem 
Letní kino pod hvězdami. Promítá se každý 
pátek a sobotu po setmění v areálu u řeky 
za budovou MDKO. V srpnu navíc nabídne 
veřejnosti komentované prohlídky Staré 
radnice, která se nově stala národní kulturní 
památkou. Od července je budova v plném 
provozu, včetně nového Turistického 
informačního centra, galerie a expozice, 
které jsou volně přístupné v otevíracích 
hodinách. „V rámci komentovaných 
prohlídek se návštěvníci dostanou i do 

nově zrekonstruovaných prostor v druhém 
patře. Cena prohlídky je 50 Kč za osobu, 
snížené vstupné za polovinu. Zájemci 
o prohlídky se nám již hlásí a věříme, že se 
jim zrekonstruované prostory budou líbit. 
Pokud bude zájem trvat, tak nabídneme 
další termíny. I když nemáme ve městě 
hrad ani zámek, tak památky jsou lákadlem, 
a proto se budeme snažit na Staré radnici 
nabízet zajímavé a atraktivní expozice 
a koncerty,“ dodává Tomáš Hermann. 
Časy prohlídek: Pondělí a pátek vždy od 
16.00, středa vždy od 11.00.
Termíny prohlídek léto 2024: 5. 8., 7. 8., 
9. 8., 12. 8., 14. 8., 16. 8., 19. 8., 21. 8., 23. 8., 
26. 8., 28. 8., 29. 8. 

I v letošním létě se konají Pohádkové 
prázdniny, které MDKO připravuje 
pro nejmenší. Děti se mohou těšit na 
odpoledne plná her a promítání oblíbených 
dětských filmů. Do programu je též 
tradičně zařazeno i divadelní představení. 
Hry a soutěže probíhají v areálu letního 
kina za budovou MDKO nebo uvnitř 
v budově. „Program vznikl ve spolupráci 
s městem v rámci projektu Obec přátelská 
rodině. Inspirovali jsme se také v rámci 

Havlíčkobrodského kulturního léta, kdy 
je o pravidelná dětská divadla na náměstí 
velký zájem. Z tohoto důvodu jsme připravili 
pro děti projektové aktivity i filmová 
představení a termínově jsme to ladili 
tak, abychom si vzájemně nekonkurovali, 
ale spíše se doplňovali,“ vysvětluje Tomáš 
Hermann. 

Pro úplnost doplňme, že dlouhé chvíle 
si mohou Broďáci krátit také na šlapadlech, 
která v červenci vyplula na rybník 
Hastrman. Půjčovné je 100 Kč za půl hodiny 
a vypůjčení si domluvíte v nedaleké kavárně 
Ave Kave. Dále pak město na veřejných 
prostranstvích rozmístilo také deskové 
hry, které připravovaly děti ze základních 
škol. Nachází se například u budovy 
AZ centra nebo na letním koupališti. 
Právě zde pak Technické služby města 
jako novinku pro letošek vybudovaly nové 
hřiště na pétanque a malí plavci se mohou 
vydovádět na novém pískovišti a při hrách 
namalovaných na chodníku.

Bezplatné pronájmy sportovišť 
na letním koupališti během 
letních olympijských her
Město Havlíčkův Brod přináší skvělou 
zprávu pro všechny sportovní nadšence 
a obyvatele města. V rámci podpory 
letních olympijských her (LOH) 
a aktivního trávení volného času se 
město rozhodlo poskytnout bezplatné 
pronájmy sportovišť v areálu letního 
koupaliště. Zájemci si tak v termínu 
od 26. července do 11. srpna mohou 
zdarma po předchozí rezervaci 
vyzkoušet hřiště na beach volejbal, 
antukové kurty pro volejbal, tenis nebo 
nohejbal, hřiště pro pétanque nebo 
pingpongový stůl. V neděli 28. 7. 2024 
také proběhne na místním koupališti 
Letní jízda Hitrádia Vysočina.

Jediná podmínka je zavolat na 
Technické služby Havlíčkův Brod na tel. 
563 031 957 a sportoviště si předem 
zarezervovat. Tak nezapomeňte tuto 
skvělou příležitost využít!
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Téma měsíce

I když by se mohlo zdát, že čilý ruch ve 
školách spolu s koncem školního roku 
utichá, opak je pravdou. Žáky ovšem 
střídají stavební dělníci. Prázdniny jsou 
totiž ideálním obdobím pro opravy či 
rekonstrukce. Stejně tak je tomu i letošní 
prázdniny na havlíčkobrodských školách. 

Největšími investičními akcemi jsou, jak 
jsme v Havlíčkobrodských listech již psali, 
půdní vestavba na ZŠ V Sadech a výstavba 
nového pavilonu ZŠ Konečná. „Oba stavební 
projekty běží naplno již několik měsíců. 
Podařilo se nám na jejich realizaci získat 
finance z evropských dotačních programů 
a čerpání peněz je podmíněno dokončením 
do začátku školního roku 2025/2026. Za 
rok tedy usednou žáci do zbrusu nových 
prostor,“ nastiňuje časový plán výstavby 
místostarosta Vladimír Slávka. 

V červenci probíhala na ZŠ V Sadech 
například montáž izolace půdního prostoru 
a byla vybourána šachta pro nový výtah. 
Dělníci také začali připravovat montáž 
předstěn. Během stavebních prací navíc 
bylo již dříve odhaleno, že na střeše školy 
došlo k degradaci krytiny a do konstrukce 

začalo zatékat. Spolu s vestavbou tak 
aktuálně probíhá výměna střešní krytiny. 
Na výstavbě ZŠ Konečná stavaři v červenci 
například montovali armatury stropů 
a sloupů. Paralelně se také rozeběhlo 
výběrové řízení na dodavatele vnitřního 
vybavení pro ZŠ V Sadech i vybavení pro 
odborné učebny ZŠ Konečná. Uzavřen byl 
i sběr nabídek stavebních firem na výstavbu 
jídelny a výdejny stravy ZŠ Konečná.

Mimochodem výstavba nového 
pavilonu ZŠ Konečná je podle Vladimíra 
Slávky největší investiční akcí na 
havlíčkobrodských školách za posledních 
40 let. Škola byla původně projektovaná 
jako dočasná na 20 let a svoji životnost 
už tedy výrazně překročila. Dalším 
důvodem zahájení velkolepé výstavby 
také bylo, že se městskému oddělení 
řízení projektů povedlo pokrýt podstatnou 
část plánovaného rozpočtu z dotačního 
programu. „Náklady na výstavbu nové 
budovy byly podle projektu stanoveny na 
160 mil. Kč, město ale v soutěži dosáhlo 

na výrazně lepší cenu a nakonec vyhrála 
nabídka ve výši 113 mil. Kč. Z Integrovaného 
regionálního operačního programu 2021–
2027 se nám také podařilo získat dotaci 
40 mil. Kč,“ vypočítává Vladimír Slávka. Půdní 
vestavba Základní školy v Sadech pak byla 
projektována za 84 mil. Kč, ale zakázka byla 
vysoutěžena za 52 mil. Kč. Také v případě 
tohoto projektu město získalo dotaci 
z Integrovaného regionálního operačního 
programu 2021–2027 ve výši 40 mil. Kč. 
Celková úspora obou velkých stavebních 
akcí je tak přibližně 70 mil. Kč díky úspěšným 
soutěžím a dalších 80 mil. Kč město získá 
díky dotaci Evropské unie. 

Kromě výše popsaných velkých 
investičních projektů se uskuteční 
i drobnější stavební akce, které žákům 
zlepší školní prostředí, a to už od letošního 
září. Jednou z nich je revitalizace hřiště 
u ZŠ Štáflova. Součástí je výměna umělého 
travního povrchu na hřišti, výměna 
záchytných sítí a úpravy oplocení. Údržbou 
nebo výměnou také projde sportovní 
vybavení. Kromě toho zde poputuje část 
investice do nového koberce pro gymnasty. 
Projekt Revitalizace víceúčelového hřiště 
ZŠ Štáflova, Havlíčkův Brod byl v roce 2024 
podpořen dotací Kraje Vysočina ve výši 
250 000 Kč. Kromě toho jsou na historické 
budově školy dřevěná špaletová okna, která 
město musí udržovat. Jen výměna okapnic 
letos vyjde na 700 000 Kč. 

Na Základní škole Wolkerova se pak 
chystá oprava podzemních areálových 
rozvodů vody. Že je na nich porucha, bylo 
zřejmé z účtů za vodu, protože rozvody jsou 
vedeny pod podlahami chodeb a vizuálně 
tedy porucha patrná nebyla. Náročná 
oprava páteřního vodovodu tak byla více 
než nutná a náklady dosáhnou 1,5 mil. Kč. 
Páteřní vodovod bude napojen na stávající 
stoupačky a rozvody budou nově vedeny 
pod stropy. Kromě toho se na Základní škole 
Wolkerova chystá také dobudování toalet 
pro žáky a zaměstnance. Většina toalet 
je na škole již nových. Na zbývající bude 

Když křik dětí vystřídají sbíječky 
aneb Prázdniny ve školách
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vypracován projekt a hotové budou do roka. 
Nové sociální zázemí pro dvě třídy bude 
vybudováno ještě v Mateřské škole Nádražní 
a náklady na něj činí 2,5 mil. Kč. Drobné 
investice jsou pak v plánu i v AZ centru, kde 
město uvolní 300 000 Kč na projektovou 
dokumentaci nových toalet a 100 000 Kč 
na drobnou opravu střechy. 

Na velmi příjemnou novinku se mohou 
těšit žáci Základní školy Nuselská, kde 
má vzniknout nové multifunkční hřiště 
pro organizovaný sport. Jeho součástí 
bude běžecká dráha, multifunkční hřiště, 
workoutové hřiště, horolezecká stěna, 
hřiště na tenis a volejbal a také zázemí pro 
žáky a tribuna pro diváky. Během letních 
prázdnin bude vybrán dodavatel stavby 
a dokončení je v plánu v následující stavební 

sezoně. Hřiště bude přístupné široké 
veřejnosti.

Stranou stavebního ruchu nezůstanou 
ani střední školy, jejichž zřizovatelem je Kraj 
Vysočina. Velkou stavební akcí, která začne 
v průběhu léta, je přístavba a vestavba 
Střední průmyslové školy stavební 
Havlíčkův Brod. Stavba potrvá 16 měsíců 
a je zajímavostí, že se na ní pravděpodobně 
budou moci podílet i žáci především ze 
zednického oboru. „Místo současné půdy 
ve čtvrtém a pátém patře budovy vznikne 
mimo jiné velká učebna výpočetní techniky. 
Prostor bude variabilní s možným dělením 
až na čtyři samostatné výukové prostory 
pomocí posuvných příček. Učebna nabídne 
až 68 míst,“ přiblížil projekt radní Kraje 
Vysočina pro oblast majetku Karel Janoušek 
s tím, že zajištěno bude i technické 
zázemí v podobě serverovny a prostoru 
pro vzduchotechniku. Budovu čeká také 
výměna střešní krytiny. Součástí stavby 
bude i vybudování výdejny stravy s pevným 
gastro vybavením v jiném patře

Ze školního dvora se žáci do nových 
učeben dostanou po proskleném schodišti. 
„Prostory budou zařízené moderním 
vybavením. Kromě výpočetní techniky 
poskytne multimediální učebna zázemí pro 
výuku polytechnických oborů, přírodních 

věd nebo jazyků,“ vyjmenoval využití radní 
Kraje Vysočina pro oblast školství Jan 
Břížďala. Přestavba vyjde Kraj Vysočina, jako 
investora, přibližně na 85 mil. Kč, polovinu 
částky by měla pokrýt evropská dotace 
z programu IROP. „Modernizace v tomto 
případě reaguje na zvýšený zájem uchazečů 
o studium informačních technologií 
v kraji. Po rozšíření výukových prostor tak 
bude moci škola nabídnout tento studijní 
obor přímo v Havlíčkově Brodě, doposud 
jediném okresním městě, které studium IT 
nenabízelo,“ uvedl Jan Břížďala. 

Hledáme vánoční strom 2024 
Darujte svůj strom a TSHB se postarají o jeho pokácení a odvoz 

Podmínkou je výška stromu alespoň 10 m. 
Stromy můžete hlásit na telefonu 569 428 166 nebo 724 069 209,  

případně mailem na rstejskal@tshb.cz
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Ahoj prázdniny aneb Námořnická plavba ve školce
Zahrada Mateřské školy Korálky, odloučené pracoviště Žižkov, se v půli 
června proměnila v malý mořský svět. Všude se proháněli námořníci 
v pruhovaných modrobílých tričkách a občas se objevil i nějaký ten 
pirát. Hned při příchodu dostali malí námořníci mapku „ostrova“ 
s úkoly, které plnili spolu s velkými námořníky – rodiči. A tak došlo 
na plavbu na lodích, namotávání kotvy na provaz, házení záchranným 
kruhem, kutálení dělové koule k majáku, házení míčků do žraločí tlamy, 
lovení mušlí ve vodě nebo chůzi po lávce mezi žraloky.

Na konci cesty byla ukryta v truhle odměna s překvapením. 
Na terase si každý mohl vyrobit pravou námořnickou čepici nebo 
se vyfotit ve fotokoutku s námořnickou lodí. A protože zadané úkoly 
byly zdárně splněny, všechny děti dostaly na závěr sladkou odměnu 
v podobě výborné kopečkové zmrzliny. Přišel čas i na opékání 
buřtíků. Vše se pak zapilo chlazenými nápoji. Počasí nám přálo, a tak 
jsme si mohli společně užít námořnickou plavbu až do pozdních 
odpoledních hodin. 

Mateřská škola by touto cestou chtěla poděkovat Radě rodičů 
za aktivní účast na přípravách, za zajištění chlazeného pití, připravení 
spousty dobrot a dále také ostatním rodičům za hojnou účast.

Brodské studentky si odnesly krajská ocenění
Johanka Juklová se stala vítězkou krajské soutěže Talent Vysočiny. 
Studentka havlíčkobrodského gymnázia je známá Broďákům 
jako nadaná akordeonistka, v Talentu Vysočiny však zvítězila 
v humanitním oboru. V letošním školním roce získala 5. místo 
v krajském kole olympiády z francouzštiny. V celostátním kole 
soutěže v japonském přednesu Benron Taikai obsadila 4. místo. 
Mezi Johančin nejvýraznější úspěch patří také zisk stipendia 

Česko-německého fondu budoucnosti a možnost studovat rok 
na gymnáziu v Německu a pobývat u hostitelské rodiny. Johanka 
také pravidelně doučuje ve svém volném čase cizí jazyky, především 
angličtinu. 

Její spolužačka ze ZUŠ J. V. Stamice, Jitka Musílková, pak 
převzala na tomtéž slavnostním večeru Cenu hejtmana Vysočiny 
2024. Jitka zvítězila v krajském i celostátním kole soutěže ZUŠ 
ve hře na housle. V celostátním kole soutěže získala nejvyšší 
bodové ohodnocení a absolutní vítězství. Zvítězila na mezinárodní 
soutěži World open music competition v Srbsku, kde vystupovala 
v duu s Johankou Juklovou. Na mezinárodní soutěži v Praze získala 
zlaté pásmo a 1. cenu vyhrála i na mezinárodní soutěži Acco 
v Kroměříži.

Budoucí stavaři z Havlíčkova Brodu zvítězili 
v krajské soutěži
Závěr školního roku přinesl studentům z havlíčkobrodské Střední 
průmyslové školy stavební výrazný úspěch v doplňkové studentské 
soutěži Stavby Kraje Vysočina. V zadání klání pro mladé stavaře 
bylo navrhnout dostavbu Baťova areálu Borovina v Třebíči. Návrh 
musel více než z poloviny obsahovat funkci bydlení, zbylé využití 
předprostoru budovy a okolí muselo být navrženo s ohledem na 
stávající vybavenost okolí. První místo získala se svým návrhem 
studentka z Havlíčkova Brodu Barbora Veselá a na pomyslné 
bronzové příčce se umístil její spolužák Jakub Zavřel. Mezi brodský 
tandem se na druhé místo dostala Lucie Morávková ze Střední 
školy stavební Třebíč. V další doplňkové soutěži pak také zazářil 
havlíčkobrodský student. Na prvním místě v klání Učeň roku se 
umístil Radek Čáp z oboru zedník taktéž ze Střední průmyslové 
školy stavební akademika Stanislava Bechyně.

2. 8. Zápisník alkoholičky21:00

3. 8. Jak přežít svéhomuže 21:00

9. 8. Lítá v tom 20:45

10. 8. Prázdniny s Broučkem 20:45

16. 8. Kaskadér 20:30

17. 8. Zápisník alkoholičky 20:30

23. 8. Gump – jsme dvojka 20:15

24. 8. Zahradníkův rok 20:15

30. 8. Zápisník alkoholičky 20:00

31. 8. Vlny 20:00

kino
pod hvězdami

srpen 2024

Promítá se po setmění v
prostoru za budovouMDKO

Vstupenky si můžete zakoupit na pokladně nebo online na www.mdko.cz
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Úspěšný vzdělávací projekt Letní žurnalistická škola Karla Havlíčka 
Borovského letos slaví 20leté výročí vzniku. V srpnovém vydání jsme 
proto vyzpovídali jejího zakladatele Milana Pilaře, který je zároveň 
mužem mnoha zájmů a profesí. Kromě novinařiny totiž působí také 
jako učitel na havlíčkobrodské Střední průmyslové škole stavební ak. 
St. Bechyně a vede i vzdělávací kurzy v Krajské knihovně Vysočiny. 
Jak sám říká, rukama mu prošly stovky studentů a u řady z nich se 
povedlo nastartovat úspěšnou novinářskou kariéru. Za své působení 
v mediální sféře letos také obdrží Nejvyšší ocenění Kraje Vysočina. 

Letní žurnalistická škola Karla Havlíčka Borovského (LŽŠ) slaví letos 
20 let od založení. Jak vlastně vznikla myšlenka uspořádání ve své 
době novátorského projektu? 
Letní žurnalistická škola byla opravdu jedním z prvních projektů 
svého druhu. My jsme se samozřejmě snažili dívat se kolem sebe 
a pár podobných akcí se uskutečnilo, ale zpravidla se už neobjevil 
druhý ročník. 

Myšlenka uspořádat letní novinářský kemp v Brodě ovlivnily dvě 
příčiny. Jednak jsem kolem sebe měl hodně začínajících studentů – 
žurnalistů a k tomu jsem pomáhal kolegovi s organizací podobných 
kempů zaměřených na hokej. Pořád jsem ale trochu váhal, až přišel 
Milan Kopecký (spoluzakladatel Letní žurnalistické školy – pozn. red.), 
který řekl: „Pojďme do toho.“ V roce 2004 jsme na organizaci Letní 
žurnalistické školy začali pracovat a o rok později proběhl první ročník 
za účasti zhruba 25 mladých studentů z Česka a Slovenska. Tehdy 
jsme nastoupili do vlaku, který nestaví. 

V současnosti funguje už několik podobných projektů. Ovšem LŽŠ 
je patrně nejetablovanější. Jak se Vám daří tak úspěšně odolávat 
konkurenci?
Nechci říkat, že ji nesledujeme, ale určitě nikam nejezdíme 
na špionáž. Většina podnětů k naší práci vzniká debatou v rámci 
týmu, kde jsou mimochodem kromě Barbory Černé také všichni 
odchovanci LŽŠ. Díky otevřené debatě jsme třeba k původním 
čtyřem skupinám (tisk, rádio, televize, nová média) přidali ještě 
další dvě: PR a marketing a fotografie. Druhým aspektem je, že se 
nebojíme oslovovat zajímavé hosty, a to nejen v rámci Česka nebo 
střední Evropy. Hodně nám v tom pomohl tehdejší senátor Petr 
Pithart, který se nás hned po prvním ročníku zeptal, co pro nás může 
udělat. Tehdy jsme si drze řekli o Václava Havla, který opravdu přijel, 
a to nás nesmírně nakoplo k další práci. 

Václav Havel v debatě s Václavem Moravcem na Staré radnici byl 
opravdu jedinečný moment, který další host nebo ročník byl pro Vás 
nezapomenutelný? 
Řadu hostů mám vždycky spojenou s nějakým příběhem. Výjimečný 
byl třeba rok, tuším, 2010. Měli jsme tu Pavla Kohouta, který byl celkem 
náročný. Oznámil, že chce přijet na celý víkend s manželkou a přeje 
si pokoj s výhledem na Havlíčkovo náměstí. Jenže to se tehdy zrovna 
rekonstruovalo. Takže jsem mu v pokoji hotelu U Zlatého lva otevřel 
okno a řekl, že jsem nechal za 100 milionů korun zrekonstruovat 
náměstí, abych dostál jeho požadavku sledovat čilý ruch. 

Ve stejném roce přijela i Barbara Coudenhove-Kalergi, což je 
potomek rakousko-českého rodu, který po roce 1945 musel opustit 
Československo. Je to dáma, která stále i ve svých více než 90 letech 
mluví krásnou češtinou. Když jsem ji provázel po Brodě, tak mi řekla, 
že musím být velký patriot, což mě potěšilo, protože nejsem rodilý 
Broďák, ale žiji tady už hodně dlouho. Dneska jsou to vlastně už stovky 
hostů, které jsem Havlíčkovým Brodem provázel, a vždycky jsem se 
snažil, aby se tady cítili jako doma. 

Letní žurnalistická škola je známá jako líheň talentů. Sledujete 
absolventy, jak se jim daří? 
Já vidím většinou vrcholek ledovce. Buď mi někdo z týmu řekne, že 
se někomu z absolventů v mediální sféře dál daří, nebo na Vysočině 
mám dobrý přehled i já sám. Těší mě, když můžu prostřednictvím 
sociálních sítí sledovat třeba absolventy z Ukrajiny, kteří dnes působí 
na Užhorodské univerzitě. Máme i účastníky z Polska a také ze 
slovenského nitranského regionu a tamější univerzity. Řada studentů 
je dnes úspěšná i mimo novinářskou profesi, někteří pracují jako 
tiskoví mluvčí na ministerstvech, působí v marketingu, jiní se zase 
věnují neziskovému sektoru. 

Zmínil jste účastníky i z jiných států. Je tedy Letní žurnalistická 
škola mezinárodní projekt?
Od začátku jsme ji koncipovali jako česko-slovenskou. Postupně 
se nám přidali i studenti z Ukrajiny, kde se nám povedlo rozšířit se 
nejen o vysokoškoláky z užhorodské univerzity, ale i ivanofrankivské 
a lvovské. Dále jsme měli studenty z Polska, Rakouska a Německa, 
kteří kvůli covidu ale přestali jezdit. Do budoucna bychom je k nám 
rádi vrátili a chceme je opět oslovit přes univerzity a krajanské spolky. 
Celkem k nám historicky přijeli studenti z 12 zemí a ta nejvzdálenější 
byla Afghánistán. Myslím, že ta studentka se jmenovala Atefa Parsa 
a studovala v Německu. Vzpomínám si ale i na Olgu z Ruska, která 
studovala češtinu a němčinu na Humboldtově univerzitě. Svěřovala 
se nám, že když přijede domů do Moskvy, nemá se s kým bavit, 
protože podle rodiny a přátel nasákla imperialistickou liberální 
ideologií. Měl jsem už tehdy obavu a varoval jsem ji, že pokud jí 

Nastoupil jsem do vlaku, který nestaví

Milan Pilař většinou stává za mikrofonem, a to už od poloviny 90. let. Výjimka 
zde ovšem potvrzuje pravidlo. 

Pozvání na Letní žurnalistickou školu přijal také prezident Václav Havel.
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půjčím nějaké texty, nebo poskytnu videa, mohla by se ocitnout ve 
vězení. Je to zhruba 12 let zpátky.

Jaká byla vlastně Vaše osobní cesta k novinářské profesi?
S žurnalistikou jsem začal koketovat v polovině 90. let. Původní 
profesí jsem učitel a tehdy jsem vnímal, že toto povolání není tolik 
společensky doceněné. Role kantora, který byl dřív v obci, například 
ještě s farářem, vzdělanostní autoritou, se hodně změnila. Tehdy jsem 
si uvědomil, že když člověk stojí před kamerou s mikrofonem v ruce 
a rozsvítí se červené světlo, najednou má respekt svých respondentů. 

A platí to stále nebo vnímáte posun také u novinářské profese?
Toto se také hodně proměnilo kvůli tomu, že nastoupila nová 
média a společnost na to nebyla plně připravená. Žurnalista může 
svému publiku hodně pomoci tím, jak pracuje s fakty. Lidé si zatím 
tolik neuvědomují, že co se píše na internetu, nejen nemusí být 
úplně pravda, ale může to být i záměrná lež. Takže v tuhle chvíli 
celospolečensky hledáme, jak získávat kvalitní informace. Také 
v rámci Letní žurnalistické školy jsme měli ambici zkvalitňovat českou 
žurnalistiku, což je sice hodně odvážné, ale myslím, že se nám povedlo 
opravdu nastartovat řadu profesně zdatných novinářů – třeba jen 
Českou televizí jich prošlo minimálně 15.

Také na střední škole učím žáky, aby si ověřili fakta, než se k něčemu 
vyjádří. Dále se na tom snažím pracovat i na kurzech mediální 
gramotnosti, které vedu v krajské knihovně. Učím tam posluchače 
rozlišovat, z jakého média mají čerpat. 

A cítíte se tedy víc jako novinář, nebo jako učitel?
Jak kdy, samozřejmě když jsem za katedrou, jsem víc učitel. Ale tím 

nepřestávám být ani novinářem, nebo možná přesněji, člověkem, 
který pracuje s informacemi. Vlastně jsem měl ve svých začátcích 
št ěstí, že jsem se pohyboval jak ve škole, tak mimo ni, protože vidím, 
že jakmile se kdokoli pohybuje pouze v jednom prostředí, tak ho 
to svým způsobem deformuje. Působení v různých pracích mi tak 
umožnilo zůstat oboustranně střízlivější. V kantorské profesi mě 
žurnalistika hodně obohacuje v tom smyslu, že studentům můžu 
vyprávět lidské příběhy, které nemám jen nastudované, ale skutečně 
jsem jejich aktéry jako novinář potkal, ať už to byl Andrej Zubov nebo 
Alexandr Morozov, Sergej Medveděv v případě poznání současného 
Ruska. Studenti pak takový výklad vnímají mnohem pozitivněji. 

A nikdy jste nechtěl zběhnout pouze k novinařině? 
V minulosti zajímavé nabídky přišly, ale já o sobě říkám, že nejsem 
střelec, takže jsem upřednostnil profesi učitele, která mi dávala větší 
jistotu. Našt ěstí mi vždycky moji nadřízení vyšli vstříc, ale občas 
jsem o změně profese uvažoval, a to až do svých 55 let. V některých 
životních obdobích jsem totiž pracoval sedm dní v týdnu, protože 
jsem se vše snažil skloubit. Typicky se mi třeba sešel maturitní týden 
a uzávěrka krajských novin. Takže jsem někdy uvažoval i opačně, jestli 
nemám opustit novinářskou profesi. 

A pořád ještě pracujete sedm dní v týdnu?
Už ne, umím odpočívat. K tomu se váže zase i jeden příběh hostů z Letní 
žurnalistické školy, Michala Viewegha, který prošel vážnými zdravotními 
problémy podobně jako řada mých vrstevníků, takže zhruba kolem 
padesátky jsem se naučil brzdit. Také jsem si uvědomil, jak moc mě 
pohlcuje digitální svět, takže v pátek odkládám mobilní telefon a jsem 
celý den na zahradě, i když i tam mám vlastně práce nekonečně. 

Foto: Archiv Milana Pilaře

V rámci LŽŠ často zpovídají Milana Pilaře novináři – zde při rozhovoru pro Český 
rozhlas Region.

Petr Pithart velmi podpořil Letní žurnalistickou školu – zejména v jejích  
začátcích. Opět se s Milanem Pilařem (druhý zleva) sešli na LŽŠ v roce 2023.
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Závěr školního roku byl v našem 
městě ve znamení festivalů
Nízkoprahový BANklub, který už 12 let 
funguje při oblastní charitě Havlíčkův Brod, 
se na konci června symbolicky rozloučil 
se školním rokem. Ve čtvrtek 20. června 

uspořádali zaměstnanci už 3. ročník 
BAN!Festu, kdy se v parku Budoucnost 
mohli na chvíli zastavit a pobavit se 
u různých her a aktivit jak děti a mladí 
dospělí, tak i jejich rodiče. Podle vedoucího 
BANklubu, Karla Kováře, bylo cílem vytvořit 
jak akci pro mladé lidi, tak akci komunitní, 

kde se budou moci představit i další 
sociální služby v našem městě určené 
žákům a mladým dospělým. Kromě toho 
byly na BAN!Festu podpořeny dobročinné 
projekty, například veřejnost mohla přispět 
na pomoc jednomu z klientů, jehož rodina 
je ve složité situaci. Kromě BAN!Festu 
uspořádal BANklub na konci školního roku 
v den předání vysvědčení také snídani 
určenou žákům a studentům, pro které je 
vysvědčení stresujícím faktorem. 

V sobotu 22. června pak na Broďáky 
čekal na Havlíčkově náměstí tradiční 
Rebelfest. V jeho rámci vystoupily kapely 
Děda Mládek Illegal Band, Argema, 
Michal Hrůza nebo zpěvačka Lenny. Na 
6. ročníku slavností havlíčkobrodského 
piva si návštěvníci připomněli už 150. výročí 
založení Měšťanského pivovaru Havlíčkův 
Brod. Na festivalu mohli návštěvníci zavítat 
také do stánku města, kde na ně čekaly 
zbrusu nové reklamní předměty jako trička, 
kšiltovky, textilní nákupní tašky a jako 
osvěžující novinka i pivní speciál s novým 
logem města vytvořený s pivovarem Rebel. 
To vše si návštěvníci navíc dokumentovali 
v trendy otočném fotokoutku. 

Inzerce
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Co jste hasiči, co jste… slavili?
Opravené prostory Staré radnice hostily 
koncem června slavnostní setkání 
dobrovolných hasičů při příležitosti 
160. výročí založení prvního dobrovolnického 
sboru. Oslav se zúčastnili jak zástupci Sboru 
dobrovolných hasičů Havlíčkův Brod, tak 
ředitel územního odboru HZS Luboš Vacek 
a senátor Jan Tecl. „Boj člověka s ohněm 
trvá již celou historii lidstva. Pokusy založit 
hasičské sbory vznikaly už v první polovině 
devatenáctého století. První skutečně 
český sbor dobrovolných hasičů byl založen 
22. května 1864 ve Velvarech na řádné 
valné hromadě, které předcházelo schválení 
stanov,“ přibližuje historii dobrovolných 
hasičů starosta pro Havlíčkobrodsko Josef 
Stejskal. Za deset let po vzniku prvního sboru 
bylo evidováno již více jak 100 dobrovolných 
hasičských sborů na území Čech a Moravy. 
V této době vznikaly i sbory v obcích 
a městech našeho okresu. Tím úplně prvním 
byl Golčův Jeníkov, a to potvrzením stanov 
dne 12. srpna 1870.

Havlíčkobrodský sbor si mimochodem 
připomněl kulaté výročí založení loni, 
kdy oslavil 150 let. Je zajímavou shodou 
okolností, že havlíčkobrodští dobrovolní 
hasiči měli v minulosti zaparkovanou 
hasičskou stříkačku v jednom z průjezdů 
Staré radnice. Červnové setkání u příležitosti 
160. výročí založení prvního sboru v Čechách 
tak bylo více než symbolické. Profesionální 
skupina hasičů byla v Havlíčkově Brodě 
založena až v roce 1970 a všichni její členové 
byli původně hasiči dobrovolnými. 

Konec vlaštovek v Čechách?
Zatímco dříve lidé věřili, že vlaštovky 
přinášejí do domu štěstí, a každoročně 
se těšili na jejich přílet, dnes jsou tito 
poslové jara vnímaní spíš jako nežádoucí 
vetřelci. Vlaštovky jsou ptáci zvyklí hnízdit 
ve vnitřních prostorech a místa pod 
jejich hnízdy mohou být tedy znečištěná 

trusem. Tato situace nastala v největším 
havlíčkobrodském hnízdišti vlaštovek, 
které se nachází ve společném garážovém 
objektu na ulici Ledečská. „Vlaštovky zde 
hnízdí desítky let a jde o největší hnízdní 
kolonii v Havlíčkově Brodě. Bez tohoto 
hnízdiště bychom mohli říci, že vlaštovky 
z našeho města zcela vymizí. Své hnízdiště 
navíc vlaštovka není v městském prostředí 
schopna přesunout, je tak enormně důležité 
stávající hnízdiště opatrovat a chránit,“ 
vysvětluje ředitel krajské Agentury ochrany 
krajiny a přírody Václav Hlaváč.

Bohužel v posledních pěti letech 
vlastníci garáží na vlaštovky zanevřeli, 
a to právě kvůli znečištění, které zde ptáci 
působí. Ve společných prostorách garáží 
se totiž objevoval v době hnízdění jejich 
trus. „Došlo dokonce k tomu, že majitelé 

garáží uzavřeli okna, kudy vlaštovky zalétaly 
na svá hnízda. Situace zašla tak daleko, že 
jedni z rodičů seděli uzavření bez potravy 
na hnízdech s mláďaty uvnitř garáží 
a druzí zoufale poletovali s potravou kolem 
zavřených oken,“ popisuje situaci Hlaváč. 
Naštěstí se podařilo včas zajistit otevření 
oken a díky vstřícnému jednání městského 
úřadu pomoci řešit i napjatou situaci 
způsobenou znečištěním. Vedení radnice 
totiž rozhodlo, že technické služby budou 
v době hnízdění společný prostor garáže 
pravidelně uklízet. V srpnu pak ochránci 
přírody spolu s vedením města iniciovali 
další společnou schůzku s vlastníky, aby 
dokázali situaci vyřešit i do budoucna. 

Jubilanti opět oživili Svatovojtěšskou
Galerie výtvarného umění v Havlíčkově 
Brodě připravila ve spolupráci s městem 
Havlíčkův Brod další letní expozici Jubilanti 
v ulici Svatovojtěšská. Díla prezentovaná 
na výstavních panelech pocházejí ze zdejší 
galerijní a muzejní sbírky.

První panel je věnován osobnosti a dílu 
akademické malířky Vendy Truhlářové (1924–
2016), jež by v letošním roce oslavila své 
100. narozeniny. Oblíbená malířka vysočinské 
krajiny je rodem spřízněna s Janem Zrzavým 

a spojena nejen s Havlíčkovým Brodem, 
ale zejména s milovanou Okrouhlicí. Druhý 
panel zachycuje obrazy, kresby a grafiky 
s partiemi starého Brodu od zdejšího 
malíře Otakara Štáfla (1884–1945). Letos 
si připomínáme 140. výročí jeho narození. 
Třetí panel představuje bohaté, plodné 
a neuzavřené dílo grafika, malíře a brodského 
rodáka Josefa Sasky (1949), který letos 
oslaví své 75. narozeniny. Poslední panel 
je věnován Danielu Reynkovi (1928–2014) 
a jeho, veřejnosti stále ještě málo známému, 
fotografickému dílu. Tento starší ze synů 
básníka, grafika a překladatele Bohuslava 
Reynka opustil milovaný Petrkov a tento svět 
přesně před deseti lety.

Havlíčkův Brod se dostal 
do hledáčku dokumentární série 
České televize
Socha Andělský kříž ve Vlkovsku se stane 
pomyslnou celebritou jednoho z chystaných 
dílů série dokumentů České televize 
s názvem Krajinou soch. Natáčení proběhlo 
v místní části 1. července a díl se objeví na 
obrazovkách na jaře příštího roku. Kromě  
havlíčkobrodské sochy Andělského kříže 
uvidíme v připravovaném dokumentu ještě 
další díla Radomíra Dvořáka. Celý jeden díl 
bude totiž zasvěcený Vysočině. 

V dokumentární sérii budou v dalších 
pořadech zpracována také díla dalších 
výrazných českých sochařů. Projekt 
představí sochy celkem šesti umělců – 
Jaroslava Róny, Kurta Gebauera, Pauliny 
Skavové, Davida Černého, Radima Hankeho 
a již zmiňovaného Broďáka Radomíra 
Dvořáka.

Dobrovolní hasiči byli vždy také organizátory 
obecního života. Už v roce 1935 organizovali 
v Německém Brodě výstavu hasičské techniky, 
včetně této dřevěné ruční stříkačky z 19. století.
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Co se v mládí naučíš, ve stáří jako když 
najdeš. Podle tohoto hesla se snaží 
havlíčkobrodská radnice přibližovat třídění 
odpadů už těm nejmenším občanům 
našeho města. 

„Pro děti na druhém stupni základních 
škol byla připravena velká akce, kdy se 
jim představil projekt třídění odpadu. Pro 
menší žáčky a předškoláky bylo připraveno 
dopoledne Třídění s Tondou Obalem,“ 
říká k edukaci dětí místostarostka Marie 
Rothbauerová. 

Akce se uskutečnila 26. června přímo 
u sběrného dvora Technických služeb. Děti 
tady absolvovaly ve stánku společnosti 
EKOKOM tematické hry a pak si mohly 

i v prostoru společně opět zahrát zábavné 
hry spojené s tematikou třídění. „Překvapilo 
mě, že se z papíru dají vytvořit desky, které 
se používají na stavbu domů,“ řekla jedna 
z malých žaček, Adélka. „Mile mě překvapilo, 
že děti se v problematice orientují a ví, co do 
které nádoby mají házet. 

Některé dokonce byly i na exkurzi ve 
sběrném dvoře,“ pochválila žáky Renata 
Horáčková z odboru životního prostředí, 
který dopoledne organizoval. 

Co je nového v třídění odpadů
I velmi zdatný třídič odpadů může mít někdy 
problém s tím, jak vzniklý odpad roztřídit 
a kam ho správně vyhodit. Možnosti recyklace 
se stále rozšiřují a dnes už papírny zpracují 
ruličky od toaletního papíru i proložky 
a krabičky od vajíček, dopisní obálky 
s okénkem. Sklárnám při zpracování skla 
nevadí zbytky potravin na stěnách sklenic, 
etikety nebo víčka, do žlutého kontejneru 
na plast můžeme vhodit nápojový karton 
či obalový polystyren. Pokud si nejste jistí, 
hledejte na obalech recyklační značky, které 
uvádí, z jakého materiálu je obal vyroben.

U odpadů, které se skládají z několika 
složek (např. obal od toaletní vody nebo 
deodorantu, mlýnek na koření) je výhodou, 
když lze prázdný obal rozebrat a jednotlivé 
složky uložit do správných nádob. Zároveň 
se při tomto rozhodování zjistí, že řešením 
může být například nákup kvalitního mlýnku, 
do kterého se dokupuje již jen koření.

Kam tedy s odpady, u kterých si nejste 
úplně jistí, kam patří?

Obaly od deodorantů, antiperspirantů •	
nebo toaletních vod. Zcela vyprázdněné 
kovové nádoby patří do kovů a plastové 
kryty do plastů. Skleněné obaly 
s pumpičkou vhoďte do skla a „kuličku“ ve 
skle či plastu vhoďte do kontejneru podle 
materiálu.
Kapsle z kávovarů. •	 Kapsle Nespresso jsou 
hliníkové a mají vlastní systém recyklace, 
použité kapsle lze odevzdat v Nespresso 
Boutique v Praze, Brně a Ostravě nebo 
poslat zdarma Zásilkovnou podle pokynů 
na www.nespresso.com, popř. předat 
kurýrovi při objednávce nových kapslí. 
Kapsle Dolce Gusto, Cafessimo a L´or jsou 
plastové a patří do směsného odpadu, 
nelze je zatím recyklovat. Můžete je sami 
rozebrat na jednotlivé součásti a kávovou 
sedlinu pak vhodit do bioodpadu 
a plastové obaly do plastového odpadu. 
Vodní filtry z konvice Brita. •	 Po vysušení 
můžete odevzdat do recyklačního boxu 
v partnerských obchodech, jejichž 
seznam najdete na www.brita.cz.
Použité jednorázové vlhčené ubrousky •	
a použité papírové kapesníčky. Patří 
do směsného komunálního odpadu, 
vyhoďte je do popelnice nebo na výletě 
do odpadového koše.
Elektronické cigarety. •	 Nefunkční 
i jednorázové e-cigarety vraťte prodejci, 
pokud to umožňuje, nebo je vyhoďte 
do nádob na elektroodpad. Nepatří do 
směsného komunálního odpadu, protože 
obsahují elektronické komponenty 
a baterie, které mohou způsobit problémy 
při svozu a na skládce.
Lithiové baterie z elektrokola,  •	
elektrokoloběžky. Nefunkční baterie 
odevzdejte u prodejce elektrokola či 
elektrokoloběžky, nebo předejte do 
sběrných dvorů.

Připomínáme, že každé město má svůj 
vlastní systém odpadového hospodářství 
(někde např. sbírají společně plasty 
a hliníkové plechovky), takže informace zde 
uvedené platí v Havlíčkově Brodě.
Připravil odbor ŽP

Děti z brodských škol a mateřinek se vzdělávaly 
s Tondou Obalem
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Slovo zastupitelů

Zdravím všechny čtenáře 
Havlíčkobrodských listů. Čím je 
člověk starší, tím rychleji běží 
čas, musím se přiznat, ani jsem 
se nenadál a polovina volebního 
období je za námi. Jsem 
přesvědčen, že naše město 
rozhodně nezahálelo. V mém 
resortu je školství a sociálno, 
proto se budu věnovat hlavně 
těmto dvěma tématům. 

Mám velikou radost, že po 

dlouhé době se v našem městě 
staví úplně nová krásná škola, 
a to na Žižkově – Základní škola 
Konečná. Zároveň se realizuje 
veliký projekt nadstavby 
Základní školy v Sadech. Zde 
musím vyzdvihnout nejen 
jednoznačnou podporu všech 
zastupitelů města Havlíčkův 
Brod, ale také perfektní práci 
našich úředníků, a to z toho 
důvodu, že se nám podařil 
husarský kousek. Naše město 
snad jako jediné v republice 
získalo 2 dotační tituly 
(2 × 40 mil. Kč) na obě tyto 
stavby. To není vše. Podařilo 
se nám také tyto 2 stavby 
velice dobře vysoutěžit a oproti 
původně projektované ceně 
město ušetří zhruba dalších 
70 mil. Kč. Tak teď hlavně včas 
a kvalitně dostavět. Také je 
velice důležité, aby i naše další 
generace měla z těchto staveb 

stejnou radost, jako máme my. 
Také nemohu zapomenout na 
konečně se rozbíhající projekt 
nového sportovního areálu 
u Základní školy Nuselská. Tak 
si držme palce a doufám, že vše 
dobře dopadne. Samozřejmě 
město nezapomíná na ostatní 
školy a mateřinky a každoročně 
investuje cca 10 mil. Kč do oprav 
a údržby školních a mimoškol-
ních zařízení.

Co se týká sociálna, mám 
velkou radost z nové střechy 
městského domova pro seniory 
Reynkova, která, i když nebyla 
moc stará, musela být kom-
pletně vyměněna. Součástí 
projektu bylo zároveň zabudo-
vání střešních oken a osazení 
fotovoltaickou elektrárnou. To 
umožňuje městu nejen zajistit 
úspory energií, ale také do 
budoucna otevírá možnost 
provést plánované navýšení 

kapacity lůžkové části domova 
pro seniory. Město plánuje část 
kanceláří domova umístit do 
nově připravených podkrovních 
prostor a uvolněné prostory 
poskytnout pro potřeby našich 
seniorů, a to hlavně pro seniory 
s demencí (12 lůžek) a odleh-
čovací službu (2 lůžka). Také 
se nyní intenzivně zabýváme 
projektem, který by měl do 
budoucna zajistit komplexní 
rekonstrukci stávajícího objektu 
v Nádražní ulici, ve kterém 
působí denní stacionář Úsvit.

Domnívám se, že je to pro 
můj resort velmi dobrá bilance 
a věřím, že tyto uskutečněné 
i další plánované projekty v této 
oblasti pomohou nejen udržet 
nastavenou kvalitu služeb, ale 
služby postupně rozšiřovat 
a zkvalitňovat.
Vladimír Slávka 
ANO 2011 – Ženy za Brod

Výzva k podání žádostí o dotaci 
do Programu regenerace  
městských památkových  
rezervací a městských  
památkových zón ČR pro rok 2025

Tato výzva je určena vlastníkům nemovitostí 
zapsaných v seznamu kulturních památek 
nacházejících se na území Městské 
památkové zóny Havlíčkův Brod.
Jste-li vlastníkem takového památkového 
objektu, můžete získat příspěvek na 
jeho obnovu z dotačního titulu Program 
regenerace městských památkových 
rezervací a městských památkových 
zón ČR, který každoročně vyhlašuje 
Ministerstvo kultury ČR. 
Na základě pravidel Programu přispívá na 
obnovu památkového objektu žadateli 
– vlastníkovi památky rovněž město 
Havlíčkův Brod. Finanční náročnost 
obnovy památky, kde je nutné dodržovat 
technologické postupy stanovené 
památkáři, se tak může výrazně snížit.

Obecné podmínky pro získání podpory: 
O příspěvek je nutné požádat  •	
do 30. 9. 2024
O příspěvek mohou žádat pouze •	
vlastníci (fyzické osoby, právnické 
osoby, církve) na stavební obnovu nebo 

restaurování kulturní památky, zapsané 
v Ústředním seznamu kulturních 
památek ČR. Příspěvky nemohou být 
použity na modernizaci a jiné úpravy 
prováděné v zájmu vlastníka památky 
ani na práce investiční povahy 
(zateplení, kanalizace, rozvody vody, 
půdní vestavby a přístavby objektů). 
Obnova kulturní památky musí být •	
realizována a profinancována v období 
od 1. 1. 2025 nejdéle do 30. 11. 2025. 
Výše příspěvku Ministerstva kultury ČR •	
a města Havlíčkův Brod je následující:  
Ministerstvo kultury – max. 50 % 
uznatelných nákladů 
Město Havlíčkův Brod – min. 10 % 
uznatelných nákladů 
Vlastník památky hradí ze svých zdrojů 
min. 40 % uznatelných nákladů.

Jako přílohu k žádosti je nutné doložit:
Kopii •	 závazného stanoviska 
k provedení prací, na které je žádán 
příspěvek, vydaného podle zákona 
o státní památkové péči;
Kopii •	 stavebního povolení nebo jiného 
správního aktu stavebního úřadu, 
pokud jej stavební zákon vyžaduje;
Kopii •	 cenové nabídky se specifikací 
druhu a rozsahu prací, na něž má být 
podle žádosti příspěvek poskytnut.

Pokud uvažujete o obnově památkového 
objektu, jehož jste vlastníkem, přijďte se 
informovat o možnosti podání žádosti 
o zařazení obnovy památky do Programu 
regenerace MPR a MPZ na rok 2025.

Poradíme a pomůžeme vám na MěÚ 
V Rámech 1855 – Ing. Jana Deveci 
(jdeveci@muhb.cz, 735 744 200).

8/24 – Dům č.p. 183, Horní ulice, obnova fasády, 
Program regenerace MPZ 2023
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Co nás čeká

Havlíčkovo náměstí bude tepat v rytmu klempířského umění
Závěr prázdnin 23.–24. srpna se ponese v rytmu festivalu Dny 
klempíře, který spojuje klempířské umění, skvělou zábavu pro celou 
rodinu a výbornou muziku. V páteční soutěži o titul Blachotrapez 
Klempíř roku a spoustu hodnotných cen se utká 12 soutěžních 
dvojic. Po celou dobu pátečního programu bude pro širokou 
veřejnost připraven doprovodný program, který obsahuje skákací 
hrady, malování na tvář, cukrovou vatu a mnoho dalšího. Na závěr 
náročného dne rozezní náměstí lokální kapely KAREL NA NÁKUPECH 
a DÍRA VE TMĚ. V sobotu od 14 hodin se na velkém podiu postupně 
představí kapely VOXEL, následovat bude WOHNOUT, STO ZVÍŘAT, 
PROTHEUS a večerní program uzavře PAULIE GARAND LIVEBAND. 
Festival je určen pro celé rodiny a je přístupný zdarma. 

Oslava silničního stavitelství a technického vzdělávání 
Road Fest zavítá do Havlíčkova Brodu
Město Havlíčkův Brod bude na podzim hostit významnou akci Road 
Fest, která v předchozích letech zavítala například do Českých 
Budějovic, Liberce, Jihlavy, Lipníku nad Bečvou nebo Vysokého Mýta. 
V pátek 20. září se tak na Havlíčkově náměstí a v parku Budoucnost 
představí nejrůznější trenažery a stavební stroje od bagrů přes rypadla 
až po válec. Děti si mohou v rámci her vyzkoušet stavební práce 
prostřednictvím virtuální reality nebo za pomoci malých manuálních 
dřevěných bagrů, zahrají si i na projektanty silnic. Road Fest slibuje 
také bohatý doprovodný program, například koncerty kapel Pod 
Tlakem, Kalamita, vystoupení Pavla Čadka a Jakuba Děkana a dětskou 
show Pískomil se vrací. Akci s podporou města Havlíčkův Brod pořádá 
SPŠS Havlíčkův Brod ve spolupráci se Sdružením pro výstavbu silnic 
a bude rovněž součástí oslav 75. výročí zdejší střední průmyslové školy 
stavební. Vstup na veškerý program je zdarma. „Jsme velmi rádi, že 
můžeme v Havlíčkově Brodě hostit tak významnou a zajímavou akci, 
jako je Road Fest. Tato událost nejenže přiblíží našim obyvatelům 
fascinující svět silničního stavitelství a moderních technologií, ale 
také podpoří technické vzdělávání, které je pro budoucnost naší 
společnosti klíčové. Těšíme se na bohatý program a věříme, že si 
všichni návštěvníci, jak děti, tak dospělí, odnesou nezapomenutelné 
zážitky,“ říká Zbyněk Stejskal, starosta města Havlíčkův Brod.

V dopoledních a odpoledních hodinách se programu Road Festu 
zúčastní i děti ze škol v Havlíčkově Brodě a okolí. Během dne se 
očekává účast až 3 000 dětí. „Rádi bychom dopravní stavby a stavební 
odvětví představili dětem i dospělým zábavnou a interaktivní formou. 
Samozřejmě pro naši školu jde také o skvělou propagaci technického 
vzdělávání obecně, kdy můžeme v rámci 75. výročí rovněž představit 
jak naše učební, tak maturitní obory,“ vysvětluje za organizátory Jan 
Matějka ze SPŠS Havlíčkův Brod.

Partnery akce jsou:

     Dny
K

Inzerce
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Florbalisté TJ Sokol Erupting Dragons 
Havlíčkův Brod se představují
Havlíčkův Brod Sharks byl havlíčkobrodský 
florbalový klub. Mužský tým hrál nejvyšší 
florbalovou soutěž od jejího druhého 
ročníku 1994/1995. Největším úspěchem 
je čtvrté místo v první sezóně a postup 
do čtvrtfinále z pátého místa v sezóně 
1997/1998. V roce 2000 tým z ligy vypadl 
a zanikl. V této sezóně prohráli 3:27 
s týmem FBC Ostrava, což je k roku 2023 
stále nejvyšší porážka v historii soutěže. 

V roce 1996 začal vznikat florbalový 
klub Erupting Dragons. Tým mužů hrál 
druhou nejvyšší mužskou soutěž v sedmi 
sezonách . Největším úspěchem byla účast 
ve čtvrtfinále 1. ligy v sezonách 2009/2010 
a 2010/2011. Název klubu se několikrát 
měnil, v současné době nese jméno 
TJ Sokol Erupting Dragons Havlíčkův Brod. 
Tým mužů hraje od sezóny 2023/2024 
Divizi (čtvrtou nejvyšší soutěž) a bude v ní 
působit i v nadcházející sezóně. Divácká 
návštěva a podpora fanoušků v letošní 
sezóně byla v průměru okolo 200–300 
diváků na zápas, ač se všechny domácí 
zápasy hrají ve Světlé nad Sázavou. 
V nové sportovní hale v Havlíčkově Brodě 
chybí tribuna i časový prostor pro konání 
florbalových zápasů. 

Nejznámější odchovanci z Havlíčkova 
Brodu jsou: Michal Kotlas (obránce, 
reprezentant a trenér, dvojnásobný mistr 
ČR a vicemistr světa), Tomáš Sýkora (zisk 
bronzové medaile ve švédském Göteborgu, 
dva tituly mistra ČR), Jakub Bína (3× mistr 
ČR, 3× vítěz Českého poháru a bronz 
z Poháru mistrů), Martin Mülhfait (se 
superligovým Tatranem vybojoval historický 
treble), Radek Krajcigr (účastník kvalifikace 
MS ve Slovinsku. extraligové působení 
v klubech Sokol Pardubice, Bulldogs Brno, 
Mladá Boleslav, Česká Lípa), David Coufal 
(juniorský reprezentant, extraligový tým 
Bulldogs Brno). 

V pátek 21. června sehráli brodští 
florbalisté ve sportovním areálu 
Plovárenská přátelské utkání přípravek mezi 
týmy TJ Sokol Erupting Dragons Havlíčkův 

Brod a BK Havlíčkův Brod. 
I přes tropické teploty 
dorazil hojný počet hráčů 
i hráček. Zápas se nesl ve 
velice přátelském duchu 
s bojovností a chutí dávat góly. Ty padaly 
po akcích na obou stranách, nechyběla 
tak radost ve tvářích dětí. Poděkování 
organiozátorů patří všem rodičům, kteří své 
ratolesti přišli podpořit. 

Brodem se poprvé prohnal 
Sázavský drak
V sobotu 22. června se na řece Sázavě jel 
historicky první závod dračích lodí nazvaný 
symbolicky Sázavský drak. Ač šlo o první 
ročník, pořadatelé si pochvalovali diváckou 
účast a skvělou fanouškovskou kulisu. 
„K vybuzení závodní atmosféry pomohlo 
nejen plné nasazení posádek dračích 
lodí, ale i nezapomenutelné fandění z řad 
divácké veřejnosti, která závod sledovala jak 
z mostů, tak po obou březích řeky Sázavy,“ 
říká za organizátory z Dračí lodě Vysočina 
Vláďa Ehla. 

Na trati dlouhé 200 metrů se závodilo 
v několika kategoriích. Mezi ženskými 
posádkami zvítězily Jedovaté Rumělky před 
domácími Dragonboard Ladies. V kategorii 
FUN MIX se z vítězství radovali Hladoví vlci, 
kteří trať v centru města projeli nejrychleji 
ze všech v čase 53,84 s. V kategorii firem 
pak zvítězila posádka OldDoor.Art. „Těšíme 
na shledání s Vámi na řece Sázavě, kdy 
odstartujeme pod mostem u svaté Kateřiny 
2. ročník závodu v roce 2025,“ uzavírá 
organizátor.
Foto: Libor Blažek

Michal Prášek si připsal další vítězství
O druhém prázdninovém víkendu se 
konalo Mezinárodní mistrovství České 
republiky v závodech silničních motocyklů 
na slovenském letišti v Dolním Hričově. 
Havlíčkobrodský motocyklový závodník 
Michal Prášek startoval v nejsilnější 
kubatuře Superbike na motocyklu 
BMW S 1000RR za tým Roháč & Fejta 
motoracing. „Závody na slovenských 

letištích mám velmi rád, v minulosti jsem 
tu odzávodil 14 závodů a z toho jsem 13× 
vyhrál a jednou dojel druhý,“ doufal ve slibný 
výsledek i tentokrát Michal Prášek. Páteční 
tréninky i kvalifikaci se mu podařilo vyhrát. 
Do závodu tedy startoval z prvního místa 
a hned od startu se ujal vedení. „V průběhu 
závodu jsem si vybudoval náskok a cílem 
projel jako vítěz. 

Druhý závod měl obdobný scénář 
a i tentokrát jsem se radoval z vítězství,“ 
popisuje Prášek, který tak celkovou bilanci 
navýšil na patnáct prvních míst. Navíc 
dokázal vyhrát cenu i za nejrychlejší čas 
na jedno kolo během celého závodního 
víkendu. V průběžném bodování 
v šampionátu si upevnil vedení a navýšil 
náskok na své soupeře. „Chtěl bych 
poděkovat svému týmu, všem fanouškům 
a sponzorům, moc si vaší podpory vážím,“ 
uzavírá Prášek.

Mažoretka Magda Náhončíková 
vybojovala účast na MS
Na začátku července se se konalo 
Mistrovství Evropy MWF v liberecké Home 
Credit Aréně, kterého se zúčastnilo přes 
4 000 mažoretek, 140 týmů ze 14 zemí 
z Evropy. Mezi nimi i Broďačka Magda 
Náhončíková, která se v silné konkurenci 
neztratila a za své sólové vystoupení 
v kategorii SENIOR SOLO MACE vybojovala 
6. místo. Tím si zajistila postup na 
mistrovství světa MWF, které se bude konat 
na podzim v Kapském Městě.
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Město známé neznámé

V dalším pokračování našeho 
nepravidelného novinářského seriálu 
se vrátíme opět převážně do časů první 
republiky, do doby zaslíbené klasické 
žurnalistice založené na tištěných 
novinách a časopisech. 
Ústřední deníky největších politických stran 
vycházely v desetitisícových nákladech, 
měly také podobný počet členů i příznivců, 
pro nezávislý tisk mnoho prostoru 
nezbývalo, i když i takové tituly v tehdejší 
ostré konkurenci si přízeň veřejnosti 
udržely, jako třeba renomované Lidové 
noviny. Jinak se na korektnost a vyváženost 
zpravodajství tehdy příliš nehrálo a z první 
stránky bylo patrné, kdo za koho kope. 
Ovšem kritický čtenář, pokud nebyl skalním 
straníkem, zalistoval-li v kavárně žurnály 
kupříkladu od Rudého práva, přes Právo 
lidu, České slovo, Venkov, Národní listy až 
po Stříbrného Expres, udělal si obrázek 
o konkrétní situaci sám a někdy se musel 
i dobře pobavit.

Politické strany udržovaly v jednotlivých 
volebních krajích s větším či menším 
úspěchem své krajinské týdeníky. Jedním 
z nejdéle vydávaných byl v Brodě Havlíčkův 
kraj, týdeník agrární strany. Republikánská 
strana zemědělského a malorolnického 
lidu, jak se oficiálně nazývala, byla od svého 
založení v roce 1899 trvale na vzestupu 
a v meziválečném období nejsilnější 
českou politickou stranou. K prvním 

propagátorům hospodářské, kulturní 
a politické emancipace rolnictva patřil od 
roku 1905 v české části Vysočiny Rudolf 
Halík (1881–1960), učitel z Jiřic u Humpolce. 
Nebylo výjimečné, že se někteří venkovští 
učitelé z pohnutek ušlechtilých o kulturní 
povznesení svého okolí či jiných dávali do 
služeb agrární strany, ale Rudolf Halík je 
mírou své výmluvnosti, přesvědčivostí, a jak 
se dnes říká charismatem, zdaleka předčil. 
Není divu, že mu bylo v roce 1918 svěřeno 
založení regionálního stranického týdeníku. 
Havlíčkův kraj začal vycházet v Brodě roku 
1919 a Halík z něho udělal záhy velmi 
solidní list se všemi tehdejšími rubrikami, 
aktuálními zprávami z okresů, které měly 
přední krajinské týdeníky jiných politických 
stran, ovšem i prakticky orientovaný na 
venkovského čtenáře s osvětou a radami 
právními, ekonomickými a do určité míry 
i odborně zemědělskými. Agrárnické 
vydavatelské a tiskařské družstvo Havlíček 
převzalo od roku 1920 také tiskárnu Karla 
Hofrychtra v ulici Na Bojišti.

Rudolf Halík, oblíbený tribun lidu ve 
venkovském prostředí, postupoval rychle 
ve stranických funkcích, v roce 1909 se 
stal členem výkonného výboru strany 
a v roce 1919 členem předsednictva. Vyšší 
praktické politice se ale vyhýbal. Když byl 
nominován na druhém místě kandidátky 
pro parlamentní volby v roce 1925 hned 
za Antonínem Švehlou, svého místa se 

vzdal. Držel se svého řemesla a jeho 
organizační a novinářské schopnosti jej 
vynesly po smrti Josefa Vraného v roce 
1937 na místo šéfredaktora Venkova, 
ústředního listu strany, a tím i nejvlivnějšího 
činitele v politickém vydavatelství 
agrárnického tiskového koncernu Novina. 
K nejvyšší stranické novinářské metě 
se však dopracoval v nelehké době. 
V tísnivé atmosféře druhé republiky se 
ani on nevyhnul antisemitským výpadům 
a podpory autoritativního státu. Za 
okupace bylo ještě hůře, kdy byla veškerá 
česká žurnalistika pod nevybíravým tlakem 
tiskového oddělení říšského protektora. 
Halík se ale nesnížil k propagaci nacismu 
jako někteří aktivističtí novináři, nechával 
uveřejnit jenom to, co musel, navíc se 
snažil podporovat perzekvované novináře. 
Zastával však příliš exponované místo, 
a tak ani on neunikl poválečné retribuci. 
Posuzovalo se vše, jak kdo vycházel 
nebo se jenom stýkal s okupační mocí. 
Ihned po osvobození byl vzat do vazby. 
V přísném retribučním soudnictví, avšak 
ještě objektivně vedeném, byl v roce 
1946 odsouzen k 18 měsícům vězení 
a konfiskaci 1/3 majetku. V poúnorové revizi 
procesu však v roce 1948 dostal deset let 
a zkonfiskován byl celý jeho majetek. Rudolf 
Halík byl o čtyři roky později ze zdravotních 
důvodů podmínečně propuštěn a zemřel 
v roce 1960.

Havlíčkův kraj vycházel pod „dohledem“ 
Halíka i po jeho odchodu do Prahy až do 
roku 1945. Do podobné nezáviděníhodné 
situace se dostal po osvobození před 
mimořádný lidový soud i jeden z jeho 
nástupců Václav Dřevo, který však byl 
obžaloby zproštěn (viz HB listy 7/2015).

V květnu 1945 převzal Havlíčkův kraj 
brodský revoluční národní výbor a pod 
změněným názvem Svobodný Havlíčkův 
kraj za redakčního vedení Josefa Vyhnalíka 
a později Oldřicha Salaquardy vycházel 
jako tiskový orgán národních výborů 
Českomoravské vysočiny a Národní fronty 
do února 1948. Následovala nová změna 
názvu na Nový Havlíčkův kraj, který však 
jenom předznamenal jeho agonii a zánik 
v nových podmínkách řízeného periodické 
tisku v létě téhož roku.
Miloš Tajovský

Brodské noviny a novináři III

Havlíčkův kraj  
a Rudolf Halík 

Rudolf Halík, redaktor Havlíčkova kraje  
na počátku 30. let minulého století

K padesátinám Rudolfa Halíka připravili jeho  
straničtí přátelé slavnostní číslo Havlíčkova kraje.
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KOVOVÝROBA VESELÝ 
 Zámečnictví 
 Vyrábím vrata, brány, ploty, mříže… 
 Sváření oceli a nerezu (Co2 a Tig, Elektroda) 
 Renovace, opravy, nátěry a montáže kovových součástí 
 Okrasné a užitkové výrobky z kovu, kovotepectví 
 Atypické výrobky a konstrukce 
 Praxe v oboru 17 let 
 Prodej medu 

Kontakt: 
Petr Veselý 
Šmolovy 18 
Havlíčkův Brod 

e-mail: kovo-petr@seznam.cz 
tel. 602 962 996 

     NAŠE SLUŽBY

VÝKUP KOVOVÉHO ODPADU,
       BAREVNÝCH KOVŮ A PAPÍRU

ZPĚTNÝ ODBĚR ELEKTROZAŘÍZENÍ

ZPĚTNÝ ODBĚR PNEUMATIK

JSME TU 
PRO VÁS!

720 977 136

EKOLOGICKÁ 
LIKVIDACE 

AUTOVRAKŮ

www.recycling.cz

www.recycling.cz

Benefity



Havlíčkobrodské listy

srpen 2024 21

Společenská rubrika

Brodská miminka narozená 
od 21. 6. do 24. 7.
22. 6.	Mikuláš	Mariánus	•	23. 6. Eva 
Berendia	•	24. 6.	Anfrij	Marchenko	•	25. 6. 
Filip	Chadt	•	27. 6.	Štěpán	Nový	•	30. 6. 
Kristýna	Bobková	•	2. 7.	Natálie	Piskačová	•	
3. 7.	Natálie	Zemanová	•	4. 7. Patrik Zohorna 
•	7. 7.	Khangarid	Tuguldur	•	8. 7. Adam Štěrba 
•	9. 7.	Adam	Tvrdý	•	20. 7.	Emílie	Vampolová	•	
21. 7.	Dominik	Bezouška	•	24. 7. Josef Culka

Sňatky konané v červnu 2024
(snoubenci, kteří dali souhlas se zveřejněním)
1. 6. Martin Kubát, HB – Marcela Juráčková, 
HB	•	Petr	Seemann,	Praha	9-Klánovice	–	
Kamila	Židková,	Okrouhlice	•	Petr	Procházka,	
Jihlava – Veronika Městecká, Humpolec 
•	Damián	Kastner,	Němčice	–	Blanka	
Hanzlová, Ostopovice
8. 6. Martin Žák, HB – Barbora Machková, 
Praha	•	Kamil	Benc,	HB	–	Petra	Kopicová,	
Golčův	Jeníkov	•	David	Šťastný,	Praha	
10-Uhříněves – Eva Chvalovská, Praha
15. 6. Tomáš Fidler, HB – Lucie Fialková, 

Bartoušov	•	Antonín	Kafka,	Skuhrov	–	
Květuše	Zadinová,	Skuhrov	•	František	Cina,	
Jihlava	–	Emilie	Ferková,	Heřmanův	Městec	•	
Rostislav Šlechta, HB – Petra Pipková, HB
21. 6. Michael Petrus, Tis – Zuzana Bendová, Tis
22. 6. Michal Vížďa, Ořechov – Lucie 
Krupauerová,	Lípa	•	Lukáš	Málek,	Herálec	–	
Tereza Niklová, Herálec
28. 6. Ondřej Pavlík, Plzeň – Tereza Sloupová, 
Plzeň
29. 6. Luboš Jiráček, HB – Eliška Baštová, HB 
•	Jan	Meloun,	HB	–	Zuzana	Nevoralová,	HB
Celkem se konalo 26 svateb.

V pátek 19. července zemřel 
ve věku 60 let pan Jiří Kopic, radní 
a zastupitel Havlíčkova Brodu 
v letech 2006 až 2014. 
Rodině a jeho blízkým tímto 
vyjadřujeme upřímnou soustrast.

Správné znění tajenky z čísla 7/2024: (KVĚTINĚ, KTEROU) ČASTO PŘESAZUJEŠ, SE NEDAŘÍ.
Správnou odpověď jsme vylosovali z 22 došlých odpovědí.
Výhercem se stává Andrea Závodná.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 13. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo 
nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Výherce z minulého čísla vždy zveřejňujeme v Havlíčkobrodských listech. Pro vylosovaného výherce je připravena 
drobná odměna k vyzvednutí na Turistickém informačním centru ve Staré radnici v pracovních dnech 9–17 hodin. 

Inzerujte 
v Havlíčkobrodských listech

Havlíčkobrodské listy měsíčník radnice  
ZDARMA do domovní schránky  

Počet	výtisků:	11	300	•	Pokrytí:	město	Havlíčkův	
Brod Provedení: barevné, 24 stran 
Distributor: Česká distribuční, a.s. 

Číslo vychází první pracovní den měsíce.
Rozměr (šířka x výška)  Cena vč. DPH 21 % 
1 stránka (200 × 266 mm)  7 700 Kč 
1/2 stránky (200 × 131,5 mm)  3 900 Kč 
1/4 stránky (98,5 × 131,5 mm)  1 700 Kč 
1/8 stránky (98,5 × 64,25 mm)  800 Kč 
zvýraznění (47,75 mm × dle potřeby) 50 Kč 
řádková inzerce (znak)  1,50 Kč

Formát inzerátů: PDF (text převedený do 
křivek),	JPG,	TIF	•	Tiskové rozlišení:	300	dpi	•	

Barvy:	CMYK	•	Bez	spadávek	a	ořezových	značek 
Přijímáme inzeráty v PDF, JPG, TIF nebo řádkovou 

inzerci.
Příjem inzerce na následující měsíc do 10. 

v měsíci. Platba hotově při podání inzerátu nebo 
na fakturu. Objednávku i příjem inzerátu je 

možné přijmout elektronicky.
Kontakt a podrobné informace  
tel. 724 999 236, 604 885 481 

e-mail: hblisty@muhb.cz, press@muhb.cz
Za chyby v inzerci je zodpovědný inzerent.
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Služby a kontakty

Z okolí

Důležitá telefonní čísla
Technické služby, operativní hlášení závad: 
800	183	549	•	MHD:	569	427	146	•	BUS 
terminál:	569	422	538	•	Poruchy el. proudu: 
840	840	840	•	Poruchy plynu: 1239 
•	Poruchy voda: 569 430 211

Lékařská pohotovostní služba
Nemocnice Havlíčkův Brod – Dospělí, 
hlavní budova nemocnice 569 472 360 
Děti a dorost, hlavní budova nemocnice, 
1. nadzemní podlaží, tel. 569 472 189
Pracovní den pro děti a dospělé 17.00–20.00
SO, NE a svátek pro děti 8.00–20.00, pro 
dospělé 9.00–20.00

Zubní pohotovost
So, Ne 9.00–12.00. Aktuální informace 
žádejte na recepci Nemocnice Havl. Brod, 
tel. 569 472 111 a na www.onhb.cz
3.–4. 8. MUDr. Pullmann Josef, Česká Bělá 
122, tel. 603 989 746
10.–11. 8. Dr. Almazbekova Aiperi , U Trojice 
4059, Havlíčkův Brod, tel. 777 505 212
17. 8. NEZAJIŠTĚNO
18. 8. Dr. Dubetskyi Oleksii, Jiřího Wolkera 
1353, Ledeč n. Sázavou, tel. 702 029 924
24.–25. 8. MUDr. Coufalová Petra, Družstevní 
568, Žďírec n. Doubr., tel. 725 583 733
31. 8. MUDr. Teclová Andrea, Okrouhlice 186, 
tel. 569 489 174

Veterinární kliniky
MVDr. B. Vlček – denně 569 428 857, 
603 349 285 
MVDr. J. Štursa – 569 428 868, pohotovost 
604 569 831
MVDr. Z. Potocký – 731 533 348 včetně 
pohotovosti

VetHB Žižkov
MVDr. Jan Šťastný – 724 704 470 
MVDr. Daniela Mičkalová – 773 617 856
(obě čísla jsou včetně pohotovosti)

Útulek pro kočky Mikeš HB, z. s.
Ledečská 2136, H. Brod, vedoucí útulku: 
724 537 411. www.mikeshb.cz, 
mikeshb@seznam.cz. Prosíme, kastrujte 
své i toulavé kočky. S kastrací rádi 
pomůžeme. Účet sbírky na kočičky: 
2300735542/2010

Útulek pro psy Mírovka
Technické služby – Eva Rippelová
Tel. 602 262 429, email:erippelova@tshb.cz
www.pesweb.cz/cz/utulek-pro-psy-havlickuv-brod

Klub českých turistů
Pravidelné vycházky v úterý, středu a sobotu 
pro své členy i širokou veřejnost. Info na 
webových stránkách a ve vývěsní skříňce na 
domě čp. 91 na Havlíčkově náměstí. 
Kontakt: Lenka Žáková 774 978 477, 
odbor.110503@kct.cz, 
www.kct-havlickuvbrod.webnode.cz

Autis‑HB
Výlety pro rodiny s dětmi, osoby s autismem
E-mail: spolek@autis-hb.cz, Telefon: 
737 856 890
9. 8. – plavba lodí po brněnské přehradě, 
hrad Veveří. Vlakem z HB v 8.01, odjezd 
z Brna v 16.10, nebo 17.10
13. 8. – Kutná Hora. Vlakem z HB v 8.01, 
cesta zpět vlakem v 14.58 
16. 8. – Telč, Historické slavnosti Zachariáše 
z Hradce a Kateřiny z Valdštejna. Vlakem 
z HB v 8.01. Cesta zpět vlakem v 14.58

Řádková inzerce
Koupím malované obrazy. Tel: 777191829

Město bude propojeno s Herlifami 
novou stezkou pro pěší a cyklisty
Jak jsme psali v úvodu čísla, město  
Havlíčkův Brod pracuje na novém Generelu 
cyklistické dopravy. Jeho cílem je mimo jiné 
najít optimální trasy pro propojení města 
a jeho místních částí od východu k západu 
a od severu k jihu. 

V návaznosti na to proto startuje 
dostavba nové stezky pro pěší a cyklisty do 
Herlif. Úsek bude navazovat na stezku na 
Vysočanech a povede k začátku obce. Město 
s výstavbou čekalo, jakmile bude dokončený 
jihovýchodní obchvat města. Úsek bude mít 
délku necelých 300 metrů a bude zhotoven 
z asfaltobetonu. Náklady na výstavbu 
dosáhnou přibližně 2 mil. Kč. Stezka bude 

v místě mostu nad obchvatem mírně zúžená. 
Její rozšíření by totiž vyžadovalo úpravu 
celého projektu mostní stavby, což by zdrželo 
celou výstavbu jihovýchodního obchvatu. 
V úseku procházejícím nad mostem tak bude 
stezka pro pěší a cyklisty široká 1,5 metru, 
což je vzhledem k předpokládané intenzitě 
dopravy dostačující a nemělo by to činit 
zásadní potíže. 

Ve zbývajícím úseku bude mít šířku 
2,5 metru. „Nyní bychom měli mít tedy 
cyklostezkami propojenou západní a východní 
část města s příměstskými oblastmi. Úplné 
dokončení stavby obchvatu v jihozápadní 
části města umožní další zklidnění stávající 
trasy, což bude mít dopad i na úpravu tras 
pro cyklisty. Tím by mohlo dojít k optimálnímu 

propojení severní a jižní části města, což je 
nyní chybějící článek,“ říká Libor Honzárek, 
místostarosta města Havlíčkův Brod. 

V následujícím roce plánuje město 
na svém východním okraji také výstavbu 
cyklostezky do Termesiv.

Program kina Ostrov Havlíčkův Brod

1. 8. 18.00  Harold a kouzelná pastelka
2. 8. 19.00  Deadpool & Wolverine (3D)
2. 8. 21.00  Kino pod hvězdami: Zápisník alkoholičky
3. 8. 18.30  V hlavě 2
3. 8. 21.00  Kino pod hvězdami: Jak přežít svého muže
4. 8. 16.00  Medvídci Boonie: Záchrana domova
6. 8. 16.00 Pohádkové prázdniny: Kung Fu Panda 4
6. 8. 17.00 Pohádkové prázdniny: Kung Fu Panda 4
8. 8. 18.00  V hlavě 2 (3D)
8. 8. 20.00  Mord
9. 8. 19.00  Borderlands
9. 8. 20.45  Kino pod hvězdami: Lítá v tom
10. 8. 19.00  Zápisník alkoholičky // Mord
10. 8. 20.45  Kino pod hvězdami: Prázdniny   
 s Broučkem
11. 8. 16.00  10 životů kocourka Mňouka
15. 8. 20.00  Vetřelec: Romulus
16. 8. 18.00  Vlny
16. 8. 20.30  Kino pod hvězdami: Kaskadér
17. 8. 18.00  Fakjů princezny
17. 8. 20.30  Kino pod hvězdami: Zápisník alkoholičky
18. 8. 16.00  V hlavě 2
22. 8. 18.00  Já, padouch 4
22. 8. 20.00  Vlny
23. 8. 18.30  Zápisník alkoholičky
23. 8. 20.15  Kino pod hvězdami: Gump – jsme dvojka
24. 8. 18.00  V hlavě 2 (3D)
24. 8. 20.15  Kino pod hvězdami: Zahradníkův rok
29. 8. 20.00 Vrána
30. 8. 18.00 V hlavě 2
30. 8. 20.00  Kino pod hvězdami: Zápisník alkoholičky
31. 8. 18.00  Mord
31. 8. 20.00  Kino pod hvězdami: Vlny
1. 9. 16.00  10 životů kocourka Mňouka (i v 17.00)
2. 9. 16.00  Pohádkové prázdniny: Garfield ve filmu
2. 9. 17.00  Pohádkové prázdniny: Garfield ve filmu

Změna programu vyhrazena
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